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اندرحکایتِ از دست رفتنِ سه جام با »یحیی«؛

... و پرسپولیسی که از 
بهانه هایش قوی تر نبود!

اندرحکایتِ معضلِ مهاجرت ورزشکاران؛

از سوء مدیریت 
تا زیاده خواهی!

این فوتبال چنگی به دل نمی زند؛
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در فدراسیون ژیمناستیک چه خبر بود؟
صدای رییس اسبق هم در آمد؛
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دولت

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا بویژه »محمود احمدی نژاد«  
که ۲۷ اردیبهشت ماه ۱۳۶۱ در »مهاباد« به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت را گرامی می دارد

سرمقاله

خبر

خبر اول

»رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی« پاسخ داد:

افزایش حقوق معلمان با اجرای 
قانون رتبه بندی چقدر خواهد شد؟

شورای  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  رییس 
بندی  رتبه  نامه  آیین  احتمالا  اینکه  بیان  با  اسلامی 
معلمان در جلسه هفته جاری دولت ابلاغ می شود، گفت 
که میزان افزایش حقوق معلمان با اجرای رتبه بندی در 
سال جاری بین یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تا حدود ۵ 

میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود.
»علیرضا منادی« -رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
رتبه  قانون  اجرای  زمان  درباره  اسلامی-  مجلس شورای 
بندی معلمان گفت: لایجه رتبه بندی معلمان در ۲۵ اسفند 
سال ۹۹ توسط دولت وقت تقدیم مجلس شد و کمیسیون 
آموزش مجلس حدودا یک سال روی آن کار کرد. در این 
لایحه تغییرات اساسی به نفع معلمان اعمال شد و نهایتا 

در اواخر سال ۱۴۰۰ به تایید شورای نگهبان رسید.
وی ادامه داد: طبق این قانون وزارت آموزش و پرورش 
یک ماه برای تدوین آیین نامه اجرایی زمان داشت که بر 
اساس آن آیین نامه رتبه بندی معلمان در ۲۳ فروردین 
به  آنجا هم  در  و  دولت شد  هیات  تقدیم  جاری  سال 
کمیسیون عمومی رفت. کمیسیون عمومی دولت هم 
آیین نامه را به دو معاونت برنامه و بودجه و استخدامی 

ارجاع داد.
رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه 
در بررسی آیین نامه رتبه بندی معلمان حدود ۲۶ تغییر 
اعمال شد  تا در نهایت یک آیین نامه روان و خوبی تدوین 
برگزار  دولت  امروز دومین جلسه کمیسیون  افزود:  شد، 
می شود و احتمالا موانع نهایی رفع شده و مصوبه کمیسیون 
به هیات دولت ارسال خواهد شد. بعد از آن هیات دولت 
آیین نامه را ابلاغ کرده و شاید در جلسه چهارشنبه دولت 
ابلاغ شود. سپس حدودا تا اواخر خرداد این رتبه هایی که 
هیات های ممیزه براساس سوابق معلمان که شامل ۸۳۰ 

هزار نفر می شود، اعلام خواهد شد.
از ۳۱  رتبه بندی  اعمال  اینکه »زمان  بر  تاکید  با  منادی 
شهریور ۱۴۰۰ آغاز می شود« گفت: اعتبار پیش بینی شده 
برای اجرای رتبه بندی در بودجه امسال، ۳۸ هزار میلیارد 
تومان است و بودجه برای اجرای رتبه بندی از شهریور سال 

گذشته به بعد وجود دارد.
افزایش حقوق  از چه زمانی  اینکه  وی همچنین درباره 
افزایش  بود  قرار  داد:  اعمال می شود، توضیح  معلمان 
حقوق ها همزمان با رتبه بندی باشد که اکنون افزایش ۱۰ 
درصدی مصوب بودجه برای کارکنان دولت برای معلمان 
هم اعمال شده و زمانی که رتبه بندی اجرایی شود، آن 

موضوع هم در حقوق اعمال خواهد شد.
منادی توضیح داد: برای اعمال رتبه بندی و تاثیر آن در 
افزایش حقوق ها سه شاخص حق شغل، فوق العاده شغل 
و حق شاغل از آیتم های کارگزینی استخراج کرده و محاسبه 
می کنند لذا میزان افزایش ها بر اساس رتبه بندی و ۱۰ 
درصد افزایش کارکنان دولت  از یک میلیون و ۷۰۰ هزار 

تومان تا حدود ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود.
رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در پایان 
گفت که در آیین نامه رتبه بندی معلمان درخواست های 
معلمان اعمال شده و معوقات هم از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ 

محاسبه و پرداخت خواهد شد.

اندرحکایتِ معضلِ مهاجرت ورزشکاران؛

از سوء مدیریت تا زیاده خواهی!

مهاجرت ورزشکاران مسئله ای است که با توجه به 
اثرگذاری فرهنگی-اجتماعی موضوع و پرداختن جریان های 
رسانه ای و افکار عمومی به آن و پذیرش تابعیت بیگانه 
دارای اهمیت است. بویژه آنکه این موضوع ابزاری است که 
در جنگ نرم دشمن علیه ملت ایران و بالاخص تضعیف 
روحیه امید و اعتماد به نفس جوانان و نوجوانان این 
سرزمین به کار می رود. مهاجرت نخبگان و متخصصان 
بر  زیانباری  اثرات  اجتماعی،  پدیده ای  به عنوان  ورزشی 
فرآیندهای رشد و توسعه ورزش بر جای می گذارد. اگر تا چند 
سال پیش مهاجرت یک ورزشکار ملی کمتر مشاهده می شد، 
حالا تبدیل به خبر روتین ورزش ایران شده  است. ترک کشور 
توسط ورزشکاران پدیده ای است که چند سالی ورزش کشور 
را درگیر خودش کرده و امسال شاهد رشد چند برابری 
مهاجرت های ورزشکاران بودیم. مهاجرت و پناهنده شدن 
ورزشکاران اتفاق جدیدی نیست و باید اذعان کرد که این 
پدیده فقط به یک ورزش خاص هم محدود نشده است. 
بوکس، شنا، شیرجه، نجات غریق، قایقرانی، ژیمناستیک، 
همه  غیره  و  شطرنج  کاراته،  تکواندو،  کشتی،  جودو، 

ورزشکارانی داشتند که پناهنده شده یا کوچ کرده اند.
در سال های اخیر شمار زیادی از ورزشکاران ایرانی پس از اعزام 
به مسابقات بین المللی به دلیل فشارها، عدم رسیدگی ها 
و تهدید و فساد در فدراسیون های ورزشی از بازگشت به 
ایران خودداری کردند. پیامدشناسی این پدیده بسیار مهم 
است زیرا  افزایش مهاجرت ورزشکاران و قهرمانان به افول 
پرستیژ ملی منجر خواهد شد و از این جهت مسئله خروج 
یا مهاجرت ورزشکاران در صورتیکه به یک موج تبدیل شود 
به تصویر غلط ذهنی در جهان یعنی احساس ناامنی در ایران 
تبدیل خواهد شد. مهاجرت ورزشکاران خطری جدی برای 
این حوزه محسوب شده و مسئولان و سیاستگذاران ورزشی 
کشورمان باید نسبت به این مسئله مهم چاره اندیشی کنند. 
آنچه ورزشکاران و استعدادهای برتر ورزشی هر کشوری را 
به ماندن در وطن ترغیب می کند، ارائه انگیزه های درونی 
و بیرونی به ورزشکاران است که از آن جمله می توان به 

تسهیلاتی نظیر اشتغال، قانون سرباز قهرمان برای آقایان، 
ادامه تحصیل در رشته های مرتبط، تسهیلات مسکن و... 
اشاره کرد و در سایه آموزش و تربیت صحیح ورزشکاران 
از شروع فعالیت و همچنین توسعه شاخصه های زندگی 
فردی و اجتماعی و در اختیار قرار دادن امکانات حرفه ای و 
آشنا نمودن آن ها با قوانین، مقررات و اصول حقوقی-حرفه ای 
می توان کمک کرد تا با فراغ بال به بارور کردن استعدادهای 

ورزشی خود بپردازند و برای میهن افتخارآفرینی کنند. 
به عقیده کارشناسان عوامل اقتصادی همچون »دسترسی 
به فرصت های شغلی بهتر« و »تفاوت وضعیت رفاهی 
کشور مبدا و مقصد«، مهم ترین دلایل مهاجرت ورزشکاران 
هستند. عوامل حرفه ای)مانند دسترسی به امکانات، مربی و 
بی برنامگی فدراسیون ها(، عوامل سیاسی )مانند ناکارآمدی 
نظام مدیریت کلان کشور و نفوذ گرایش های سیاسی 
اجتماعی  جایگاه  اجتماعی)مانند  عوامل  و  ورزش(  در 
ورزشکاران و تمایل به زندگی مدرن( در رده های بعدی قرار 
دارند. البته توجه به منزلت اجتماعی قهرمانان و پیشکسوتان 
از اهمیت بالایی برخوردار است، آنگونه که باید، منزلت آنان 
دیده نمی شود و این احساس منزلت برای ورزشکار بسیار 
مهم است. برای مقابله با مهاجرت ورزشکاران چند عامل 

مهم باید نقش آفرینی کند. 
اما رسانه ها باید نقش خود را در مسائلی که پیرامون 
ورزشکاران به وجود می آید به خوبی ایفا کنند. نباید اینگونه 
باشد که رسانه ها به بلندگویی برای زیاده خواهی برخی از 
این ورزشکاران تبدیل شوند. مدیران ورزشی هم که اوج 
عملکردشان فراری دادن ورزشکاران است باید تغییر رویه 
دهند تا ورزشکاران که سرمایه های ملی هستند، اینگونه 
راهی کشورهای دیگر نشوند. معیشت، موضوع مهمی است 
که نقش زیادی در تصمیم ورزشکاران نخبه برای مهاجرت 
داشته است. در ورزش ایران، پول به درستی هزینه نشده 
و بیشتر صرف سوء مدیریت رئیس فدراسیون ها می شود؛ 
مدیران که اکثرا علاقه مند به سفرهای خارجی بوده و بودجه 
فدراسیون را صرف هزینه این سفرها می کنند؛ بنابراین 
مدیریت مدیران ورزشی نیز عاملی مهم و تعیین کننده 
بی تردید  است.  ورزشکاران  مهاجرت  پدیده  مهار  در 
مشکلات مدیریت کلان جامعه و بویژه حوزه اقتصادی اثر 
تعیین کننده ای بر تصمیم ورزشکاران به مهاجرت دارد؛ اما، 

بنظر می رسد با رفع مشکلات حرفه ای و مدیریتی ورزش، تا 
حدود زیادی می توان دغدغه اقتصادی ورزشکاران را رفع و 

انگیزه لازم را برای ماندگاری در کشور ایجاد کرد.
آخر؛ مهاجرت دو روی یک سکه است که  اما سخن  و 
یک روی آن فرصت و روی دیگر آن تهدید است. مهاجرت 
ورزشکاران عمدتا با رویکرد منزلت خواهی، امنیت خواهی، 
درآمدزایی و انگیزه هایی از این قبیل بوده و ما با انگیزه 
سیاسی در مهاجرت ورزشکاران مواجه نیستیم. مهاجرت 
ورزشکاران ایرانی به سایر کشور ها در سال های اخیر رشد 
فزاینده ای داشته است. مشکلات بودجه فدراسیون ها و 
حل نشدن برخی منازعات سیاسی میزان این مهاجرت ها 
را بیشتر خواهد کرد. بها ندادن به ورزشکاران و توجه نکردن 
به نیازهای آن ها برای عرصه ورزش کشور آسیب به همراه 
دارد و باید در این زمینه بازنگری مناسبی صورت بگیرد. 
وزارت ورزش و جوانان به عنوان متولی اصلی این مهم 
باید با بررسی و آسیب شناسی، خروج ورزشکاران از کشور و 
پیوستن آن ها به تیم های کشورهای دیگر را علت یابی کند. 
باید بررسی شود که آیا عدم توجه کافی، تبعیض، مسائل 
مادی یا سوء مدیریت ها سبب این مهاجرت ها شده یا دلیل 
دیگری در این میان مطرح است. با همه این توضیحات ذکر 
این نکته ضروری است که مهاجرت و پناهندگی یک قهرمان 
اتفاق تلخی برای ورزش یک کشور است که به معنی هدر 
رفتن یک استعداد برای افتخار آفرینی و البته هزینه ای است 
که صرف کشف و پرورش او شده تا هنگام بهره برداری زیر 

پرچمی به جز پرچم ایران برای افتخار آفرینی تلاش کند.

»علی بهادری جهرمی« -سخنگوی دولت- با بیان اینکه مطابق قانون، دولت مکلف بود 
دهک های پردرآمد را از دریافت یارانه به تدریج حذف کند، گفت: همزمان با عادلانه سازی 
پرداخت یارانه ها، دهک اول پردرآمد کشور یعنی جمعیت 10درصدی که پردرآمدترین افراد 
کشور هستند، از دریافت یارانه حذف شدند زیرا یارانه بر حسب طبقات متوسط و پایین تر 

جامعه تعلق می گیرد.
وی با اشاره به اعتراض برخی از شهروندان نسبت به حذف خود از یارانه بگیران و 

درخواست آن ها برای بازنگری اظهار کرد: ممکن است برخی اشتباهاتی در 
بانک های اطلاعاتی وزارت رفاه وجود داشته باشد و یا حساب شخصی یک 
فرد توسط فرد دیگری اداره شود که به همین دلیل باید شفاف سازی در این 

مورد صورت بگیرد و طبیعتاً اصلاح صورت خواهد گرفت.
سخنگوی دولت از دستور رئیس جمهور برای رسیدگی به اعتراضات 
مردمی که یارانه به آن ها تعلق نگرفته است خبر داد و بیان کرد: رئیس 

جمهور تأکید کردند ظرف نهایتاً یک ماه باید رسیدگی صورت بگیرد 
و پس از دریافت اطلاعات تکمیلی مردم، نسبت به 

استحقاق دریافت یارانه بازبینی داشته باشند. 90 
یارانه  دریافت  مشمول  کشور  جمعیت  درصد 
می شوند، صرفاً 10 درصد بناست که حذف شده 
بمانند، البته عده ای از مردم به دلیل فعال نبودن 

سامانه ثبت نام از سال 1393 برای دریافت یارانه ثبت نام نکرده و نتوانسته اند برای 
دریافت یارانه در این سال ها ثبت نام کنند و به همین جهت مشخص نشده است که 

این افراد استحقاق دریافت یارانه را دارند یا خیر.
بهادری جهرمی با اعلام اینکه یک ماه نخست یارانه به حساب افراد واریز شد، در عین حال 
گفت: البته امکان برداشت وجود ندارد تا بررسی صورت بگیرد و اگر مشخص شود اشکالی در 

بررسی فرد وجود داشته است، یارانه برای آن ها فعال و قابل برداشت می شود.
سخنگوی دولت سیزدهم هدف اصلی اصلاح اقتصادی را توسعه عدالت در پرداخت 
یارانه های دولتی عنوان کرد و افزود: پیش از این، هر کسی که وضع مالی بهتری 
داشت، امکان دریافت بیشتری هم از یارانه پیدا می کرد. دهک دهم جامعه 

قریب به 28 برابر دهک ضعیف تر جامعه از یارانه ها بهره می بردند.
سخنگوی دولت با اشاره به امکان وجود اندک نقاط ضعف در دهک بندی ها 
عنوان کرد: دهک اول تا سوم مبلغ یارانه ای معادل 400 هزار تومان دریافت 
می کنند و دهک های چهارم تا نهم به میزان 300 هزار تومان به عنوان یارانه برای هر 
فرد دریافت خواهند کرد، بنابراین تفاوتی نمی کند که در دهک چهارم یا نهم 
قرار داشته باشید، زیرا در هر صورت مبلغ یارانه یکسانی دریافت 
می کنید، به همین جهت اگر ضعفی هم در دهک بندی ها وجود 
داشته باشد، با این پرداخت یکسان برطرف خواهد شد و تنها 

دهک دهم، محل بحث خواهد بود.

»سخنگوی دولت« خبر داد:

ثبت نام جدید یارانه ها به زودی آغاز می شود

سارا نصرتی
نویسنده و مترجم
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»وزیر راه و شهرسازی«:
وام ودیعه مسکن 100 میلیون 

تومان شود، وام خرید 700 میلیون!
»رستم قاسمی« -وزیر راه و شهرسازی- در حاشیه دیدار 
درباره  خبرنگاران  جمع  در  ارمنستان  زیرساخت  وزیر  با 
وام ودیعه مسکن گفت: در خصوص بازار مسکن باید 
گفت این بازار ملتهب و در ستاد تنظیم بازار جلساتی 
برای آن در نظر گرفته شده است. بسته ای هم در این 
خصوص وزارت راه و شهرسازی به ستاد تنظیم بازار ارائه 
کرده است. روز دوشنبه رقم جدید وام ودیعه مسکن در 
شورای عالی مسکن با حضور رئیس جمهور به تصویب 
می رسد. پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی افزایش این وام 

درتهران به ۱۰۰ میلیون تومان است.
و  پول  شورای  با  اینکه  بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزیر 
اعتبار در خصوص نرخ سود وام ودیعه مسکن مخالفیم، 
گفت: نباید سقف قرارداد اجاره مسکن در تهران از ۲۵ 
درصد بیشتر شود. قرار است فردا در جلسه شورای عالی 
مسکن به ریاست رئیس جمهور موضوع انتقال سامانه 
اتحادیه مشاوران املاک به سامانه وزارت راه و شهرسازی 
مطرح و تصویب شود. در این صورت می توانیم از رقم 
قرارداد اجاره سالانه هر واحد مطلع شویم و اجازه ندهیم 
موجری از سقف تعیین شده مبلغ اجاره را افزایش دهد.
قاسمی درباره وام خرید مسکن تصریح کرد: روز دوشنبه 
افزایش  مسکن،  عالی  شورای  جلسه  در  همچنین 
پیشنهاد  شد.  خواهد  مطرح  مسکن  خرید  وام  سقف 
در  تومان  میلیون   ۷۰۰ تا   ۶۰۰ شهرسازی  و  راه  وزارت 
و  شهرداری ها  با  شهری  بازآفرینی  شرکت  است.  تهران 
دیگر دستگاه های تابعه ساخت ۱۵۰ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن در بافت های فرسوده را به امضا رسانده و 
همچنین ساخت ۱۶۷ هزار واحد مسکن روستایی از ۲۰۰ 
و  شده  آغاز  شده  گرفته  نظر  در  روستایی  مسکن  هزار 
امسال به سقف مورد نظر در خصوص مسکن روستایی 
دست خواهیم یافت. تأمین زمین دو میلیون و ۴۰۰ هزار 
واحد مسکن شهری در حال اتمام است که یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار واحد آن بارگذاری شده و بقیه در مسیر الحاق 
و بارگذاری هستند. یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن در دست اجرا داریم که از مراحل مختلف از 

خاکبرداری تا سفت کاری در دست اجرا است.
وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر اینکه بین ۱.۵ تا دو سال 
ساخت مسکن در کشور به طول می انجامد، گفت: برنامه 
ما این است که شعار مسکنی دولت مبنی بر ساخت 
۴ میلیون واحد را در دو پارت دو میلیون واحدی اجرا 
کنیم تا قبل از شهریور امسال ساخت پارت نخست آن 

نهایی خواهد شد.
به گفته وی سهمیه شهرهای جدیداز نهضت ملی مسکن 
۶۰۰ هزار واحد است که با حضور رئیس جمهور ساخت 
صد هزار واحد آن کلنگ زنی خواهد شد، ما روی زمین 
خشک و خالی کلنگ نمی زنیم مگر آنکه پیمانکار آن 

تأمین شده باشد و زیرساخت ها نهایی شده باشد.
وزیر راه و شهرسازی درباره علت عدم پرداخت تسهیلات 
۳۶۰ هزار میلیارد تومانی در سال گذشته از سوی بانک ها 
برای ساخت مسکن، گفت: مشکل سال گذشته این بود 
که باید با شورای پول و اعتبار در خصوص سهمیه هر 
این  آن مکاتبه می کردیم که  فنی  نکات  دیگر  و  بانک 
دولت  نخست  ماهه  شش  در  ما  است.  افتاده  اتفاق 
سیزدهم کارهایی مانند تهیه نقشه مجتمع های مسکونی 

و تأمین زیرساخت ها را به اتمام رسانده ایم.
قاسمی با بیان اینکه ۲۰۰ هزار واحد مسکن مهر باقی 
مانده و در شورای عالی مسکن با حضور رئیس جمهور 
این ۲۰۰ هزار واحد تعیین تکلیف می شوند، بیان کرد: 
ما از مسکن مهر در نهضت ملی مسکن الگو برداری و 
ایرادات آن را برطرف کردیم. به عنوان مثال تراکم خانوار 
در مسکن مهر ۱۲۷ خانواده در هر هکتار است که در 
نهضت ملی مسکن به ۵۰ خانواده در هر هکتار کاهش 

یافته است.

»وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی« خبر داد:

کمک معیشتی ماه اول به حساب معترضان حذف یارانه واریز شد

اجتماعی

راه و مسکن

»حجت الله عبدالملکی« -وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی- 
در حساب شخصی توئیتر خود 

به  یارانه  »مبلغ  نوشت: 
عنوان حق هر ایرانی که در 
9 دهک درآمدی قرار دارد 
 محفوظ است؛ با دستور 
کمک  رئیس جمهور 
به  اول  ماه  معیشتی 

حساب همه افراد متقاضی 
واریز  سامانه  در 

شده و بعد از تایید قابل برداشت خواهد بود؛  وزارت مردم 
ظرف یک ماه همه درخواست ها را بررسی خواهد کرد.«

اما عبدالملکی روز گذشته در گفت وگویی تصریح کرد: 
پیرو دستور رئیس جمهور، آمار و کدملی همه افرادی 
که تا فروردین ماه یارانه دریافت می کردند اما به خاطر 
قرار گرفتن در دهک دهم یارانه آنها حذف شده بود و 
اختیار  در  آنها  لیست  بودند،  داده  بررسی  درخواست 
سازمان هدفمندی یارانه ها قرار گرفت تا کمک معیشت 
واریز شود. سازمان هدفمندی یارانه ها کمک معیشت 
خانوارهایی که اعتراض داشته اند را واریز می کند اما 
این مبلغ مسدود خواهد بود تا بررسی نهایی وضعیت 
که  زمانی  تا  گیرد.  صورت  بندی  دهک  نهایی 
استحقاق این افراد تایید شود مبلغ مسدود می 
ماند و در صورت قرار گرفتن در دهک اول تا 
نهم این مبلغ آزاد و قابل برداشت می شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه اعتراض 
دهک بندی ها در حال بررسی است، گفت: بانک های 
اقتصادی  باید وضعیت  که  داریم  اطلاعاتی متعددی 
مجدد بررسی شود در این زمینه فرصتی نیاز بود که رئیس 
جمهور ظرف یک ماه از ما خواستند تا موارد رسیدگی 

شود.
وی بیان داشت: در همین راستا تعامل با کسانی که 
اعتراض به دهک بندی یارانه ای داشتند صورت می گیرد 
و پیامک برای سرپرست خانوار ارسال می شود تا مجدد به 
سایت مراجعه و صورت شناسنامه اقتصادی را مشاهده 
کنند، و اگر نیاز به اعتراض بود، ثبت کنند در نهایت جمع 
بندی می شود که جزو دهک بندی هستند. افرادی که 
به دهک بندی ها اعتراض دارند، از طریق تماس با شماره 
های ۶۳۶۹ و ۰۹۲۰۰۰۰۶۳۶۹ اقدام یا با مراجعه به آدرس 

hemayat.mcls.gov.ir اعتراض خود را ثبت کنند.

اقتصاد کلان

گزارش

نقل قول

»محمد صادق مفتح« -قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت- در مورد اینکه آیا امکان 
معامله کالا برگ وجود دارد، اعلام کرد که، اگرچه با این مساله موافق نیستیم اما این 

موضوع به توافق فرد صاحب کالا و مغازه دار بستگی دارد.
به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت محمد صادق مفتح 
گفت: ارائه سبد کالا در جبران افزایش قیمت ها مستلزم مقدماتی از جمله ایجاد زیرساخت 
الکترونیکی، مسئله تأمین، راحتی و رفاه دریافت کنندگان کالا و همچنین واقعیت های 
شبکه توزیع بود؛ بنابراین به برنامه ریزی و دقت مضاعف نیاز داشت و تصمیم گرفته شد 
که این کار با عجله انجام نشده و در ابتدا به صورت نقدی و پس  از آن به صورت سبد 

کالایی، انجام شود.
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی درباره ابهامات موجود پیرامون کالابرگ و این که چرا 
از همان ابتدا این اقدام انجام نشد، افزود: این تصور که برای کالابرگ یک کار سخت افزاری 
جدید مانند آنچه که در دهه ۶۰ داشتیم، انجام می شود؛ اشتباه است و به این شکل نخواهد 
بود و به طور حتم از زیرساخت های موجود مانند کارت بانکی استفاده خواهد شد. اما این که 
در قبال افزایش قیمت، سبد کالا بدهیم تا هزینه خانوار کنترل شده و مطمئن باشیم مقدار 
کالری و مواد غذایی لازم به خانواده ها می رسد، از اول در دستور کار دولت قرار گرفت و 

برنامه ریزی های لازم انجام شد، اما نیاز به مقدماتی داشت.
مفتح بیان داشت: یکی از موضوعات اصلی این بود که در ابتدای طرح که مردم خرید 
هیجانی در بازار دارند، این موج از سوی فروشگاه های زنجیره ای و میدان های میوه و 
تره بار با افزایش ساعت کار، کنترل شود و پس از بازگشت به شرایط عادی، توزیع در 

کل شبکه توزیع صورت گیرد، 
ضمن این که اکنون نیز توزیع 
در کل شبکه اتفاق می افتد. 
مردم همیشه بخشی از خرید 
بخشی  و  مغازه ها  از  را  خود 
زنجیره ای  فروشگاه های  از  را 
و ... انجام می دادند و از این  
پس نیز همین روال طبیعی 
بر  تنها  داشت،  خواهد  ادامه 

اساس پیش بینی روبه رو شدن با موج خرید مردم در ابتدای کار توصیه شد سازمان ها 
و فروشگاه هایی که قابل برنامه ریزی است )سازمان میدان ها و فروشگاه های زنجیره ای( 
مکلف شوند ساعت فروش خود را افزایش دهند تا مطمئن شویم که مردم در کمترین زمان 

ممکن، کالای خود را خریداری می کنند.
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در خصوص امکان فروش و یا واگذاری بخشی از 
این یارانه و یا امکان اختصاص کل مبلغ یارانه به خرید یک کالای اساسی مانند روغن، 
توضیح داد: به طور طبیعی، مانند گذشته این شرایط شکل خواهد گرفت، هرچند که موافق 
این کار نیستیم، زیرا مقادیر کالایی تعیین شده )میزان گوشت و مرغی که بناست در قالب 
کالابرگ تحویل شود( بر اساس استاندارهای بهداشت و تغذیه است، اما از آنجا که به توافق 
فرد صاحب کالا و مغازه دار برمی گردد، ما قرار نیست در این خرده معاملات دخالت کنیم.

»دنیای هوادار« از اظهاراتِ قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت گزارش می دهد؛

از جزییات جدیدِ کالابرگ های در راه تا امکان فروش

تک ماکارون 3۸0 میلیارد تومان جریمه شد!
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی اعلام کرد: شرکت تک ماکارون رقمی معادل ۳۸۰ میلیارد تومان محکوم 

و مجبور به عرضه کالاهای در اختیار خود به بازار شده است. اکنون مشکلی از لحاظ ورود ماموران به انبارها 
وجود ندارد. به لحاظ قانونی کارخانه ها نمی توانند از حضور ماموران تعزیرات ممانعت به عمل آورند.

به گفته رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( 
استان تهران در پنج روز آغاز اجرای طرح کنترل و نظارت 
بر بازار، بیشترین تخلفات کشف شده شامل گران فروشی، 
درج نشدن قیمت، صادر نکردن فاکتور معتبر، اخفا و 

امتناع از عرضه کالا و احتکار بوده است.
»محمود سیجانی« در گفت وگویی از انجام بیش از ۵۱ 
هزار بازرسی از اماکن تامین، تولید و توزیع کالا در سطح 
استان تهران در پنج روز آغاز اجرای طرح کنترل و نظارت 
بر بازار در سطح عرضه، یعنی  ۱۸ تا ۲۳ اردیبهشت خبر 
داد و گفت: در این مدت بیش از ۱۴۰۰ تیم بازرسی 
متشکل از بازرسین سازمان صمت، اتحادیه ها و اتاق های 

اصناف، بسیج اصناف و شرکت شهرک های صنعتی، 
کار بازرسی از انبارها، مراکز نگهداری کالا، فروشگاه های 
زنجیره ای، سوپر مارکت ها و صنوف توزیعی را بر عهده 

داشته اند.
به گفته این مقام مسئول، بیشترین تخلفات کشف 
شده شامل گران فروشی، درج نشدن قیمت، صادر نکردن 
فاکتور معتبر، اخفا و امتناع از عرضه کالا و احتکار بوده 
که مراتب جهت روند رسیدگی به تعزیرات حکومتی 

ارسال شده است.
سیجانی همچنین از پاسخ به ۷۹۸۰ تماس به سامانه 
۱۲۴ از ابتدای طرح ویژه نظارت و بازرسی بر بازار کالا 

خبر داد و گفت: طی پنج روز اول اجرای طرح بازرسی و 
نظارت بر بازار کالا در سطح عرضه، تعداد ۱۶ هزار تماس 
از سوی سامانه ۱۲۴ دریافت شده که ۶۰ درصد آن در حوزه 
پاسخگویی و راهنمایی قیمت های جدید اقلام اساسی 
بوده است. همچنین حدود ۲۰۰۰ پرونده تخلف صنفی 
تشکیل شده که جهت رسیدگی به بازرسان در سطح 
شهر ارجاع و مراتب پس از صدور برگه گزارش بازرسی به 

تعزیرات حکومتی ارسال شده است.
به گفته این مقام مسئول مردم می توانند شکایات 
صنفی خود را از ساعت ۸ صبح تا ۹ شب به اپراتورها و 

بعد از آن به پیامگیر سامانه گزارش کنند.

»رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران« پاسخ داد:

مهم ترین تخلفات صنفی در روزهای اخیر چیست؟
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البرز
تاریخ واریز سود سهام عدالت مشخص شد

محمود حسنلو معاون فناوری اطلاعات شرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: بیش از دو میلیون نفر از سهامداران 
سهام عدالت به دلیل نداشتن شماره شبای معتبر سود سهام عدالت برای آنها واریز نشد. این افراد باید به سامانه 

سجام مراجعه کرده، ثبت نام و اطلاعات خود را وارد کنند تا سود سهام عدالتشان واریز شود. زمان واریز بعدی سود 
سهام عدالت ۳۰ اردیبهشت است.

مریم آقانوری
خبرنگار

گزارش

ارتباطات پلیس

 حقوق و قضا

»رئیس کل دادگستری استان البرز« مطرح کرد:
دادگستری استان البرز از 

شرکت های دانش بنیان حمایت 
ویژه قضایی می کند

»حسین فاضلی هریکندی« - نماینده عالی قوه قضائیه 
سیاست های  پیگیری  ستاد  جلسه  در  البرز-  استان  در 
باید همان  داشت:  اظهار  البرز  استان  اقتصاد مقاومتی 
نگاه حمایتی که در پشتیبانی از جبهه ها وجود داشت 
در حمایت از تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی نیز وجود 
داشته باشد که در شرایط تحریم و جنگ اقتصادی به 

فعالیت مشغول هستند.
رئیس کل دادگستری استان البرز با تاکید بر برخی الزامات 
حمایت از تولید کنندگان از قبیل مبارزه با قاچاق کالا، رفع 
موانع و تسهیل گری در امور مربوط به تولید و اشتغال بیان 
کرد: نباید شرایط به گونه ای باشد که تولید کننده به دلیل 
موانع دست و پاگیر و شرایط سخت، سرمایه خود را به 

سوداگری و فعالیت های غیرمولد سوق دهد.
فاضلی هریکندی اهمیت حمایت از تولید را در قوه قضائیه 
یادآور شد و راهبردهای ابلاغی رئیس قوه قضائیه در ابتدای 
سال را مصداقی از این حمایت برشمرد که حداقل چهار مورد 

آن مرتبط با شعار سال و حمایت از تولید است.
نماینده عالی قوه قضائیه در استان البرز در ادامه به تبیین 
برنامه های متنوع مجموعه خود در راستای تحقق شعار 
و  پرداخت  اشتغال آفرین«  و  دانش بنیان  تولید،  »سال 
گفت: تشکیل شورای مشورتی در حمایت از شرکت های 
دانش بنیان یکی از این اقدامات است، باید ابتدا آماری 
از شرکت های دانش بنیان داشته باشیم و بعد به سراغ 
بررسی مشکلات و اقدامات حمایتی قضایی و حقوقی 
برویم. این آمادگی را داریم شعب ویژه ای را برای رسیدگی 
به دعاوی له یا علیه شرکت های دانش بنیان در سطح 
استان در همه سطوح دادسرا، محاکم بدوی و تجدیدنظر و 

اجرای احکام داشته باشیم.
فاضلی هریکندی در ادامه به دستاوردها و تجربه موفق 
سامانه اختصاصی »سمتاد« دادگستری کل استان البرز در 
جمع آوری اطلاعات بیش از 80 هزار بنگاه اقتصادی و واحد 
صنفی استان اشاره کرد و گفت: از نظر فنی این امکان وجود 
دارد تا سامانه مشابهی را برای جمع آوری و رصد اختصاصی 
اطلاعات شرکت های دانش بنیان در دادگستری کل استان 

ایجاد کنیم.
وی ضمن تاکید بر ضرورت بازدیدهای مستمر از شرکت های 
از نزدیک اضافه کرد:  دانش بنیان و رصد مشکلات آن ها 
همچنین این آمادگی را داریم تا شورای حل اختلاف ویژه 
برای بحث داوری در زمینه شرکت های دانش بنیان را نیز 

تشکیل دهیم.
اقتصاد  سیاست های  اجرای  پیگیری  ستاد  رئیس 
مقاومتی استان البرز در پایان از اجرای برنامه آموزشی 
معاونت  توسط  استان  کل  دادگستری  در  قضات  ویژه 
منابع انسانی و امور فرهنگی دادگستری خبر داد و گفت: 
این برنامه با همکاری پارک علم و فناوری استان اجرایی 
خواهد شد تا قضات شعب ویژه آشنایی بیشتری با این 

شرکت ها داشته باشند.

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

کتابخانه بعثت دیگر سر از خاک بیرون نمی آورد
شهرداری  سال هاست 
قطعه  مشکین دشت 
متر   ۲۰۰ هزارو  زمینی 
مربعی در شهرک بعثت را در 
اختیار نهاد کتابخانه ها قرار داده  است تا شاید هم شهرک 
بعثت که بخش قابل توجهی از جمعیت ۸۰ هزار نفری 
مشکین دشت را در خود جای داده است،  کتابخانه دار شود 
و هم تک کتابخانه مشکین دشت جفت شود. اما رویای 
ساخت کتابخانه شهرک بعثت حتی پس از کلنگ زنی و 
تخصیص بودجه ای در قالب اوراق ۱۴۰۰ که در دهه فجر 
سال ۹۶ انجام شد، به واقعیت تبدیل نشد. شهرداری 
مشکین دشت که به عنوان مجری پروژه کتابخانه بعثت 
انتخاب شده بود، با برگزاری چند مرحله مناقصه، نتوانست 
هیچ پیمانکاری را راضی به برنده شدن در این مناقصه کند و 

کتابخانه بعثت هرگز سر از خاک بیرون نیاورد. 
به گزارش »دنیای هوادار«؛ حالا پس از سال ها و افزایش 
چند صد برابری بهای زمین و قیمت مصالح، احداث 
کتابخانه بعثت برای نهاد کتابخانه ها که دستش از بودجه 
خالی است، به رویایی بدل شده است. شورا و شهرداری 
مشکین دشت هم که در سال های پس از واگذاری زمین 
ابراهیم آباد مشکین دشت برای  بعثت، زمینی دیگر در 
ساخت کتابخانه به نهاد کتابخانه های عمومی واگذار 
کرده بودند و آن هم به نتیجه نرسید، دیگر از ساخت 
کتابخانه توسط نهاد کتابخانه های عمومی ناامید شده و 
قصد دارند  زمین هایشان را پس بگیرند تا شاید برای ارائه 

خدمتی دیگر به مردم صرف شود.
زمین های شهرداری مشکین دشت را پس بدهید

شهر  اسلامی  شورای  -رئیس  پور«  کریمی  »احمد 
مدیریت  همکاری  به  این خصوص  در  مشکین دشت- 
شهری مشکین دشت برای توسعه فضای کتابخانه در این 
شهر اشاره کرد و گفت: سال هاست شهرداری زمین های 
ارزشمندی را در اختیار نهاد کتابخانه های عمومی قرار 

داده و پس از ۱۱ سال هنوز هیچ اقدامی برای ساخت آن 
توسط نهاد انجام نشده و توافقات هم  به نتیجه نرسیده 
است. با توجه به اینکه نهاد کتابخانه ها به هیچ عنوان 
امکان ساخت کتابخانه را ندارد، در آخرین صورتجلسه قرار 
شده هر دو قطعه زمین به شهرداری برگردد و به جای 
آن شهرداری زمین منطقه شیرودی را کامل بسازد و و 
در اختیار نهاد کتابخانه ها قرار دهد. اما متاسفانه نهاد 
کتابخانه ها نپذیرفته و سال ها همچنان می گذرد و دو 
قطعه هزارمتری زمین از اموال شهر همچنان بلا استفاده 

در اختیار نهاد کتابخانه هاست.  
رئیس شورای مشکین دشت گفت: ما پای کار هستیم 
و می خواهیم تصمیمات در این خصوص به نفع مردم 
تمام شود ، اما برای اجرای کار تعامل دو طرفه نیاز است. 
ما پیشنهاد می کنیم نهاد کتابخانه ها موانع قانونی را رفع 
کند تا زمین ها تحویل شهرداری شود و به جای آن یک 

کتابخانه کامل و مجهز تحویل بگیرد.
پای سهم نیم درصد کتابخانه ها را وسط نکشید؛ زمین را 

پس می دهیم 
دهه  کتابخانه مشکین دشت حدود ۳  تنها  از ساخت 
می گذرد و مدیر دلسوز و پرتلاش کتابخانه های عمومی 
شهرستان فردیس که با تلاش و پیگیری توانست پس از 
۲۰سال دو کتابخانه به شهر فردیس اضافه کند و تا کنون 
همه تلاشش را به کار بسته تا راهی برای اضافه شدن 
کتابخانه به شهر مشکین دشت پیدا کند، بارها سعی کرده 
با شهردارهای وقت مشکین دشت توافق کند اما تا کنون 

به نتیجه نرسیده است. 
عمومی  کتابخانه های  -مدیر  طباطبائی«  عباس  »سید 
شهرستان فردیس- با اشاره به جمعیت ۸۰ هزار نفری 
مشکین دشت و وجود یک کتابخانه در این شهر، گفت: در 
حالیکه برخی شهرها  با  جمعیتی مشابه مشکین دشت، 
۱۴ کتابخانه دارند؛ این شهر فقط یک کتابخانه با درجه ۵ 
دارد که آن را در سطح کتابخانه های درجه ۲ تجهیز کردیم 

تا امکان خدمات دهی بهتر داشته باشد.
برای  مشکین دشت  شورای  همکاری  به  اشاره  با  وی 
تخصیص دو قطعه زمین به احداث کتابخانه در این شهر، 
بیان کرد: قرار بود مجری ساخت کتابخانه در زمین شهرک 
بعثت شهرداری باشد که در این راستا بودجه ای به مبلغ 
۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان در قالب اوراق طی ۳ سال 
از سال ۹۶ تا ۹۸ در اختیار  شهرداری مشکین دشت قرار 
گرفت، اما متاسفانه شهرداری موفق به جذب پیمانکار و 
در نهایت جذب بودجه تخصیص یافته نشد.  برای قطعه 
زمین خیابان شیرودی هم خَیر برای ساخت پروژه پای کار 
آمد تا مرحله سقف هم پیش رفت، اما متاسفانه با بروز 
اختلاف بین شهرداری و خیر، ادامه پروژه مسکوت ماند 

و به نتیجه نرسید.
با شهرداری  مذاکرات  متاسفانه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مشکین دشت سال هاست به نتیجه نرسیده؛ افزود: با توجه 
به اینکه سهم نیم درصد کتابخانه ها از بودجه عمرانی 
شهرداری ها، تنها بودجه مربوط به نهاد کتابخانه هاست و 
شهرداری در جلسات اقدام به ساخت کتابخانه را منوط 
به احتساب سهم نیم درصد می کند، توافقات با شهرداری 
تا کنون مورد تایید نهاد کتابخانه های عمومی نبوده و 
به نتیجه نرسیده است. نهاد کتابخانه های عمومی متولی 
ساخت کتابخانه نیست و بودجه ای برای احداث کتابخانه 
ندارد و در این خصوص نیازمند مشارکت خیرین و مدیریت 
شهری است. اگر شهرداری توافق کند که بدون احتساب 
سهم نیم درصد، به احداث یک باب کتابخانه اقدام کند 
می توانیم برای دریافت مجوز تحویل و بازگشت زمین به 

شهرداری از نهاد کتابخانه های عمومی اقدام کنیم.
اگرچه ظاهرا کتابخانه شهرک بعثت قرار نیست هیچ وقت 
سر از خاک بیرون بیاورد، اما  قرار است مدیر کتابخانه های 
عمومی فردیس با شهردار جدید مشکین دشت، رئیس و 
اعضای شورای اسلامی این شهر به مذاکره بنشیند تا 

حداقل یک کتابخانه به این شهر اضافه شود.

سردار »عباسعلی محمدیان« -فرمانده انتظامی استان البرز- از بازداشت عامل 
کلاهبرداری اینترنتی خرید احشام در این استان خبر داد و اظهار کرد: در پی 
وصول یک فقره پرونده کلاهبرداری از طریق سایت های خرید و فروش لوازم 
دست دوم به پلیس فتا اشتهارد، بررسی موضوع در دستور کار کارشناسان این 
پلیس قرار گرفت. در بررسی های ماموران مشخص شد، متهم از طریق سایت 
دیوار اقدام به خرید احشام و سپس اقدام به پرداخت مبلغ احشام با چک های 

جعلی و سرقتی می کرد.
فرمانده انتظامی استان البرز بیان کرد: شاکیان پس از تحویل احشام و دریافت 
چک های سرقتی دیگر دسترسی به متهم نداشته و با توجه به اینکه دسترسی 
به متهم غیر ممکن بوده، به ناچار پس از تماس های مکرر با خریدار و عدم 
پاسخگویی او، از طریق مراجع قضائی اقدام به طرح شکایت کرده بودند. با اقدام 
سریع و به موقع کارشناسان پلیس فتا، متهم در استان قزوین شناسایی و با اخذ 
دستور نیابت قضائی دستگیر و در تحقیقات تکمیلی به کلاهبرداری از طریق 
سایت دیوار در استان های قزوین، البرز و تهران به مبلغ 24 میلیارد ریال و به 
تعداد 800 راس گوسفند تا کنون اعتراف کرده است که تحقیقات کماکان در این 

زمینه ادامه دارد.
محمدیان در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به حضور کلاهبرداران در فضای 
مجازی، شهروندان دقت کافی را در انجام معاملات اینترنتی داشته باشند و سعی 
کنند حتی المقدور خریدهای با مبالغ بالا را بصورت حضوری انجام دهند و قبل 

از اطمینان از صحت معاملات، از واریز بیعانه و یا پرداخت کالا خودداری کنند.

»فرمانده انتظامی استان البرز« خبر داد:

کلاهبرداری اینترنتی احشام 
در استان البرز بازداشت شد

به مناسبت روز جهانی مخابرات و جامعه اطلاعاتی و همزمان با سراسر کشور 
۶ پروژه مخابراتی در البرز در قالب یک پروژه ملی و پنج پروژه استانی به بهره 
برداری رسیدند. مدیر کل مخابرات البرز در آیین افتتاح این پروژه ها عنوان کرد: 
امروز نخستین سوئیچ بزرگ در شبکه ثابت کشور در این استان که قابلیت 
خدمات رسانی به ۶ استان کشور از جمله البرز، سمنان، همدان، مرکزی، 
قم و قزوین را دارد به بهره برداری رسید. سوئیچ یکپارچه کشوری مخابرات  
ظرفیتی برای اجرای چهار میلیون و ۵۰۰ هزار پورت فیبر نوری و همچنین 
سرویس دهی به ۶ استان را انجام می دهد و برای این کار اعتباری بیش از ۱۵۰ 

میلیارد ریال در نظر گرفته شده است.
وی اضافه کرد: راه اندازی سه مرکز مخابراتی در روستاهای استان، اجرای فیبر 
مسیر جاده  کرج - چالوس و طالقان، توسعه شبکه فیبر نوری در بخش هایی 
از جمله ماهدشت کرج  با هدف افزایش سرعت اینترنت و تعویض سه مرکز 
مخابراتی مستهلک از دیگر پروژه هایی است که امروز به بهره برداری رسیدند. 
برای اجرای تمام این ۶ پروژه رقمی معادل یک هزارو۷۵۰ میلیارد ریال  هزینه 
شده است، توسعه فیبر نوری به سمت منازل یکی از برنامه های اصلی ما با 

هدف افزایش سرعت دسترسی مردم به اینترنت است.
وی ادامه داد: طرح توسعه فیبر نوری در مناطقی از جمله شهر جدید هشتگرد، 
فردیس و کرج در آینده نزدیک  اجرایی می شود. پروژه دسترسی نامحدود به 
اینترنت در شهرستان اشتهارد بنا به دلایلی متوقف شده بود که با پیگیری 

های صورت گرفته در آینده نزدیک اجرایی خواهد شد.

همزمان با سراسر کشور؛

۶ پروژه مخابراتی در البرز به 
بهره برداری رسیدند
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فرهنگی

گزارش

سینما و تئاتر

تناقض سالن سازی جدید و حذف سالن های قدیمی؛

۲۰ سینما درخواست انحلال یا تغییر کاربری داده اند
طی ۱ سال گذشته، صاحبان ۲۰ سینمای تک سالنه و 
دوسالنه، به طور رسمی خواستار انحلال یا تغییر کاربری 

اماکن خود شدند. 
به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از ایرنا؛ نهضت بزرگ 
سالن سازی در کشور که از ابتدای دهه ۹۰ آغاز و تاکنون 
نیز ادامه دارد، تمامی نگاه ها را به سمت ساخت مال های 
تجاری که سالن هایی مدرن و مکانیزه دارند، معطوف 
کرده است. البته که این نهضت، یک بازی دو سر برد برای 
سازمان سینمایی و مالکان اماکن تجاری است. صاحبان 
صدمتری  چند  متراژی  گرفتن  نظر  در  با  اماکن  این 
فرهنگی برای اماکن تجاری خود، از معافیت های بسیاری 
توسط شهرداری برخوردار می شوند و از دیگر سو، سازمان 
سینمایی نیز با مسرت بالایی، از آمار تعداد سالن های رو 
به افزایش خود گزارش می دهد. به گونه ای که قرار است 
تعداد این سالن ها از حدود ۷۳۰ سالن فعلی، به ۱۰۰۰ 

سالن تا پایان سال آینده برسد.
در این میان اما هر چه چرخ های نهضت سالن سازی در 
کشور، رونق بیشتری گرفت، توجه به سالن های قدیمی، 
کمتر شد. مردم دوست داشتند تا فیلم خود را در سالن 
مدرن تماشا کنند و برای رفتن به سینما، حق انتخاب 
داشته باشند. این امکان سبب شد تا آنها استقبال بسیار 
انجام  به  دوسالنه  و  تک سالنه  سینماهای  از  اندکی 
برسانند. با کند شدن بیشتر اقتصاد سالن های تک سالنه 
و دوسالنه، اعتراض های بسیاری از سوی صاحبان این 
سینماها بلند شد. آنها تقاضای مساعدت های بیشتر 
داشتند و اینکه آبادانی سینماها در کشور نباید منجر به 

نابودی سینماهای نوستالژیک و پرخاطره شود.
تداوم این اعتراض ها به کرونا رسید تا وضعیت نیمه تعطیل 
این سینماها، به تعطیلی کامل برسد. بسیاری از این قبیل 
سینماها، تمامی پرسنل خود را اخراج کردند و کرکره خود 
را تا به امروز پائین نگه داشتند. تلاش های دولتی برای 

بازگشایی این سینماها نیز چندان مفید نبود. صاحبان این 
سینماها اعلام کردند که اکران یک یا چند فیلم پرمخاطب، 
در حکم تنفس مصنوعی است که به این سینماها داده 
می شود و مردم دیگر استقبال چندانی از این سازه ها برای 

تماشای فیلم به عمل نمی آورند.
در این میان، پافشاری، بر روی انحلال و تغییر کاربری بود. 
صاحبان این سینماها معتقد هستند که مرمت سالن ها 
باید همراه با امتیازهایی چون برخورداری از پارکینگ باشد 
و این یعنی هزینه چندده میلیارد تومانی که از توان آنها 
خارج است بنابراین تنها کاری که می توانند انجام دهند، 

واگذاری ملک و تغییر کاربری آن به افراد دیگر است.
یکی از این سینمادارها که نخواست نامش رسانه ای شود، 
گفت: از من تقاضا شده که سینمایم را ترمیم کنم. گفتند 
کمک هایی هم می کنند اما واقعیت این است که در شرایط 
اقتصادی فعلی، با چند ده میلیون و چند صد میلیون 
نمی توان حتی یک خانه نقلی را ترمیم کرد چه برسد به 
سینمایی که از پرده و لامپ ها گرفته تا کف پوش و سردر و 
مهم تر از همه اینها، احداث پارکینگ، یک هزینه کمرشکن 
را می طلبد که نه در توان من و نه در توان دیگر صاحبان 
سینماهای نوستالژیک و قدیمی است بنابراین دیگر چاره ای 

برای ما نمانده که تکلیف این سینماها را مشخص کنیم.
این سینمادار در پاسخ به پرسش تداوم فعالیت سینمایش 
با فیلم های موجود نیز گفت: هزینه سالن داری به طرز قابل 
توجهی بالا رفته است و نمایش فیلم برای ما صرفه اقتصادی 
چندانی ندارد. ضمن اینکه سالن پرتماشاگر نیز دیگر برای 
ما تبدیل به رویا شده است و با علم به اینکه فیلم ها حتی 
اگر بتوانند نیمی از سالن را پر کنند، باز هم نمی توانیم 
تکافوی مخارج روزمره خود را بدهیم و درنتیجه همواره در 
ضرر هستیم بنابراین این تعطیلی ناخواسته ای که از ابتدای 
کرونا با آن مواجه هستیم، سبب می شود تا مخارج روزمره ما 

پائین تر بیاید و دیگر متحمل این فشار نباشیم.

این شرایط امروز در حالی برای این ۲۰ سینمای عموما 
نهضت  کنار  در  رقم خورده که می شد  خاطره ساز کشور 
سالن سازی در کشور، بودجه ای را هم به بازسازی سینماهای 
قدیمی اختصاص داد. سینماهایی که امروزه با توجه به 
پراکندگی جغرافیایی خود، می توانستند مخاطبان برخی 
مناطق از شهرهای مختلف را پوشش داده و آنها را وادار نکنند 
تا برای تماشای فیلم، مسافت خود را دورتر کنند. البته که 
هم چنان می توان از این وضعیت، به نحو احسنت و به نفع 
سینمادار عمل کرد و نگاه حمایت گرایانه ای را نسبت به تجهیز 
و ترمیم این سالن ها داشت. علی الخصوص سالن هایی که در 
انحصار نهادهایی مانند حوزه هنری، فارابی و . . . نیستند و از 

مالکیت صددرصد شخصی برخوردار هستند.
باید این فرهنگ در حوزه سالن سازی کشور شکل بگیرد 
که حفاظت از سالن های قدیمی و نوستالژیک، خود به 
مثابه نهضت سالن سازی تلقی می شود و سبب شکوفایی 
این چرخه می گردد وگرنه اگر از یک سو سازه های مدرن 
ساخته شود و از سوی دیگر، سینماهای متروک و قدیمی 
که تعدادشان کم هم نیست، از دایره فعالیت خارج شوند، 
این دومینو، هرگز به باروری موثری در زمینه افزایش 
تعداد سالن و رضایت مخاطبان در پهنه های مختلف 

جغرافیایی نمی شود.

دستورکارهای جدید در بورس کالا
احسان خاندوزی -وزیر امور اقتصادی و دارایی- در نخستین همایش برترین های بورس کالای ایران ضمن تشریح 
روند رو به بهیود ظرفیت های مغفول بورس کالا برای اقتصاد ایران گفت: بورس کالا همواره می تواند برطرف کننده 

دغدغه های حاکمیت در حوزه شفافیت باشد.

با فیلم های »برادران لیلا« و »تصور«؛
همه چیز درباره سینمای ایران در 

جشنواره کن 2022
در زیر نگاهی خواهیم داشت به مهم ترین رویدادهای هفتاد و 
این دوره  پنجمین دوره جشنواره کن: شاید ویژگی شاخص 
جشنواره کن کاهش چشمگیر پروتکل های بهداشتی در مقایسه 
با سایر جشنواره های سینمایی در بیش از دو سال اخیر است. 
مسئولان برگزاری جشنواره فیلم کن ۲۰۲۲ تصمیم گرفتند دوره 
۲۰۲۲ را بدون نیاز به تست گرفتن از شرکت کنندگان و عدم اجبار 
استفاده از ماسک برگزار کنند و بنابراین میهمانان جشنواره نیز دیگر 
نیازی به نشان دان گواهی واکسیناسیون با نتیجه آزمایش کرونا 
برای شرکت در این جشنواره ندارند و استفاده از ماسک در فضاهای 

داخلی اجباری نخواهد بود اما به شدت توصیه می شود.
پوستر هفتاد و پنجمین دورۀ جشنواره فیلم کن ۲۰۲۲ با الهام از 
صحنۀ معروفی از فیلم »نمایش ترومن« )Truman Show( به 
کارگردانی »پیتر ویر« در سال 1۹۹۸ که در آن شخصیت ترومن با 
بازی جیم کری در حال بالا رفتن از پله ها به سوی آسمان و لمس 
کردن ابرها به تصویر کشیده است، طراحی شده است. جشنواره 
فیلم کن با انتشار پوستر این دوره خود، این رویداد سینمایی را 
»جشنی شاعرانه در جستجوی بی نظیر برای آزادی بیان« دانسته 
و آن را »سفری صعودی برای اندیشیدن به گذشته و نویدبخش 
حیاتی نو«، توصیف کرده است و افزوده درست همانطور که 
انگشت های شخصیت فراموش نشدنی »ترومن« با نقش آفرینی 
»جیم کری«، افق را لمس می کنند، این جشنواره نیز طبیعت 
افراطی جهان کنونی و نگرانی ها از بحران اقلیمی، فجایع انسانی 
و درگیری های مسلحانه را در نظر می گیرد تا به درکی دوباره از 

جهان برسد. 
بخش مسابقه اصلی هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم کن ۲۰۲۲ 
شاهد رقابت ۲۱ فیلم از سینماگران شناخته شده و جوان است و 
سینمای ایران نیز پس از موفقیت سال گذشته با فیلم »قهرمان«، 
امسال با فیلم »برادران لیلا« از سعید روستایی در مهمترین بخش 
جشنواره حضور دارد و رقابت سختی با آثار فیلمسازان مطرحی 
چون برادران »داردن«، »دیوید کراننبرگ«، »آرنو دپلشن«، »هیروکازو 

کورئیدا«، »کلر دنی«، »کلی رایکارد« و »پارک چان ووک« دارد. 
فیلم فارسی زبان »عنکبوت مقدس« ساخته علی عباسی کارگردان 
ایرانی -دانمارکی نیز یکی از فیلم های بخش اصلی جشنواره است 
که با بازی زهرا امیرابراهیمی روایتگر داستانی درباره قاتل زنجیره 

ای در یکی از شهرهای ایران است. 
فیلم ۱۶۵ دقیقه ای »برادران لیلا« درباره شخصیتی به نام لیلا با 
بازی ترانه علیدوستی است که در ۴۰ سالگی تمام زندگی خود را 
صرف مراقبت از پدر و مادر و چهار برادرش کرده و در کشوری که 
درگیر تحریم های اقتصادی بین المللی است، خانواده اش زیر بار 
سنگین بدهی  و مشکلات مالی است اما لیلا تلاش میی کند 
با راه اندازی یک تجارت خانوادگی آنها را از فقر نجات دهد و ... 
نوید محمدزاده، سعید پورصمیمی، فرهاد اصلانی، پیمان معادی، 
محمد علیمحمدی، نیره محمدی و مهدی حسینی نیا بازیگران 
این فیلم هستند و کمپانی فرانسوی »Wild Bunch« نیز بخش 

بین المللی این فیلم بر بر عهده دارد.
اصغر فرهادی که از جمله چهره های مورد وثوق جشنواره کن 
امسال یکی از داوران بخش مسابقه اصلی در کنار »وینسنت 
لیندون«، »ربکا هال«، »دیپیکا پادوکونه«، »یاسمینه ترینکا«، »لاج 
لی«، »جف نیکولز« و »یواخیم تریه« خواهد بود که ۲۱ فیلم ان 
بخش را داوری خواهند کرد و مسئولیت انتخاب برنده نخل طلای 
بهترین فیلم، جایزه بزرگ هیات داوران، جایزه ویژه هیات داوران و 
جوایز بهترین کارگردانی، فیلم نامه و بازیگر مرد و زن جشنواره را بر 
عهده دارند. اصغر فرهادی سال گذشته با فیلم  »قهرمان« موفق به 

کسب جایزه بزرگ هیات داوران از این جشنواره شده بود.
اما دیگر فیلم ایرانی حاضر در جشنواره کن امسال، »تصور« اولین 
ساخته علی بهراد است که به عنوان یکی از ۷ فیلم بلند در بخش 
مسابقه هفته منتقدین جشنواره کن به نمایش گذاشته می شود 
و نخستین تجربه حضور سینمای ایران در بخش جنبی هفته 
منتقدین را در ۲۰ سال اخیر رقم می زند. لیلا حاتمی و مهرداد 
صدیقیان بازیگران اصلی این فیلم هستند، بخش جنبی هفته 
منتقدین کن ویژه فیلم های اول و دوم کارگردانان است. »تصور« 
به عنوان یک فیلم اول، یکی از نامزدهای جایزه دوربین طلایی 

کن محسوب می شود.

جشنواره

در دومین هفته نمایش؛

»دکتر استرنج« صدر گیشه جهانی سینما را نگه داشت
فیلم کوتاه »آپارات« به نویسندگی و کارگردانی حسن نجم آبادی در ادامه حضورهای 
موفق خود در جشنواره های بین المللی به بخش مسابقه هفتمین جشنواره کینولاب 
لهستان و سومین هفته فیلم آسیا به نمایش در می آید. جشنواره کینولاب یک 
 IKS جشنواره بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان است که از سال ۲۰۱۵ توسط بنیاد
در لهستان برگزار می شود و هر ساله تقریباً ۱۱۰۰۰ بیننده دارد. این جشنواره که یکی 

از مهمترین جشنواره های کودک و نوجوان اروپاست.
هفته بین المللی فیلم آسیا با هدف ترویج تبادلات فرهنگی بین آسیایی از طریق 
نمایش فیلم برگزار می شود. این رویداد به فیلم ها برای ورود به بازار کمک می 
کند تا درکامل ترین کانال های پخش آسیا و شبکه جهانی ارائه شوند وهمچنین با 
کمک مشترک اتحاد و شرکت های درگیر در ژاپن، کره جنوبی، تایلند، سنگاپور، چین 
و سایر مناطق، خدمات بازار فیلم آسیا را برای صدها فیلم ارائه کرده است. هفته 
بین المللی فیلم آسیا ۷ تا ۱۴ می برابر با ۷ تا ۲۴ اردیبهشت درپکن چین برگزار می 
شود. مهدی قلی زاده، ابراهیم نجم آبادی، عماد محبی، ابوالفضل نجم آبادی، امیر 
نجم آبادی، امیرمحمد نجم آبادی، محمدرضا نجم آبادی، زری نجم آبادی و مهدی 

رضایی در این فیلم کوتاه به ایفای نقش پرداخته اند. 

در جشنواره »کینولاب«؛

رقابت »آپارات« ایرانی در لهستان و چین

فیلم سینمایی »دکتر استرنج ۲« در دومین هفته نمایش در سینماهای آمریکا و جهان، 
همچنان در صدر جدول فروش سینماها قرار گرفت. فیلم سینمایی »دکتر استرنج: در 
چندجهانی دیوانگی« از آثار استودیو مارول کمپانی دیزنی در دومین هفته اکران خود در 
آمریکا ۶۱ میلیون دلار از محل بیش از ۴۵۰۰ سالن سینما کسب کرد تا مجموع فروش 

داخلی خود را به ۲۹۱ میلیون دلار برساند. 
این فیلم هفته گذشته با فروش آغازین ۱۸۷ میلیون دلاری، یازدهمین فروش آغازین 
تاریخ سینمای آمریکا را به نام خود ثبت کرده بود. »دکتر استرنج: در چندجهانی دیوانگی« 
در ۴۹ بازار بین المللی نیز ۸۳.۵ میلیون دلار فروخت تا جمع فروش جهانی )گیشه آمریکا 
+ گیشه بین المللی( را به عدد ۶۸۸ میلیون دلار برساند، این در حالی است که قسمت اول 
این فیلم در سال ۲۰۱۶ در نهایت به فروش ۲۳۲ میلیون دلار در آمریکا و فروش جهانی 

۶۷۷ میلیون دلاری دست یافته بود.
این فیلم دنباله »دکتر استرنج« )۲۰۱۶( است و بیست و هشتمین فیلم در دنیای سینمایی 
مارول محسوب می شود که فیلم نامه آن را »مایکل والدرون« نوشته است. »بندیکت 
کامبربچ« نقش اصلی »استیون استرنج« را ایفا کرده و »الیزابت اولسن«، »چیویتل اجیوفور«، 

»بندیکت وانگ« و »ریچل مک آدامز« از دیگر بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
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یک بام و دو هوا با حکمِ محرومیت »عزیزی خادم«؛
تکلیف برگزاری مجمع چه می شود!؟

خبرگزاری »ایسنا« در گزارشی نوشت: عزیزی خادم با حکم 
برخی  احراز  علت  به  و  فوتبال  فدراسیون  اخلاق  کمیته 
تخلفات به مدت ۲ سال از هرگونه فعالیت در حوزه فوتبال، 
فوتسال و فوتبال ساحلی محروم شد تا اوضاع برای او که 
امیدوار بود در مجمع ۱۰ خرداد بتواند بعد از ماه ها عزل موقت 
باردیگر به صندلی ریاست برگردد، سخت تر از قبل شود. بعد 
از این حکم محرومیت، دستور جلسه مجمع آینده فدراسیون 
فوتبال هم تحت الشعاع قرار گرفته است، جلسه ای که 
مهم ترین موضوع آن رسیدگی به عزل موقت عزیزی خادم 
بود و اعضا مجمع باید درباره ماندن یا رفتن او تصمیم گیری 
می کردند، اکنون در صورت برگزاری این مجمع، رای گیری 

درباره عزل دایم عزیزی خادم در دستور کار نخواهد بود.
اخیرا برخی از نزدیکان شهاب الدین عزیزی خادم به نقل از 
رئیس محروم این فدراسیون، نوشته اند که او -بدون اعتنا به 
رای کمیته اخلاق- در مجمع فدراسیون فوتبال حاضر خواهد 
شد تا اعضای مجمع درباره او تصمیم گیری کنند، مگر اینکه 
نمایندگان فیفا و AFC از او بخواهند که در جلسه حاضر 
نشود. از قرار معلوم، عزیزی خادم بعد از انتشار رای کمیته 
اخلاق و اطمینان از حکم محرومیتش، آن را غیرقانونی 
می داند و در نتیجه به هر قیمتی قصد حضور در مجمع را 
دارد، موضوعی که با دیدگاه ها و رفتارهای سابق او نسبت به 

آرا و جایگاه کمیته اخلاق در تضاد آشکار است.
رئیس معزول و محروم فدراسیون فوتبال که پیش از صدور 
حکم کمیته اخلاق در جلسه رسمی این کمیته حاضر شده 
حتما وجاهت قانونی این کمیته را پذیرفته است، سوال این 
است که اکنون او چگونه جایگاه و احکام این کمیته را 
زیر سوال می برد؟ قطعا اگر او به این کمیته و جایگاه آن 
باور نداشت نباید در جلسه رسیدگی آن نیز شرکت می کرد. 
او حتی بعد از حضور در جلسه رسیدگی کمیته اخلاق در 
مصاحبه ای مفصل، به جزییات این جلسه پرداخت و از 
کمیته اخلاق درخواست کرده بود که حکم این پرونده را 
بعد از برگزاری مجمع عمومی صادر و اعلام کند. موضوعی 
که مجددا مهر تاییدی بر اعتقاد او بر ماهیت و جایگاه این 
کمیته است. حال چگونه با انتشار رای، نظر و دیگاهش 

برگشته است؟
از صدور حکم محرومیت عزیزی خادم، احسان  اما بعد 
اصولی سخنگوی فدراسیون فوتبال درباره محرومیت عزیزی 
خادم و از دستور خارج شدن رسیدگی به پرونده عزیزی خادم 
در مجمع و تکلیف برگزاری یا عدم برگزاری مجمع آتی گفت: 
این یک موضوع حقوقی است و از ابعاد مختلف باید بررسی 

شود. در این رابطه اطلاع رسانی خواهیم کرد.
با حکم محرومیت عزیزی خادم، یکی از دستورهای مهم 
مجمع عمومی دهم خرداد باید از دستور جلسه خارج شود. 
اکنون این سوال مطرح است که آیا مجمع ۱۰ خرداد برگزار 
می شود یا خیر؟ آیا مجمع بدون بررسی این دستور برگزار 
خواهد شد؟ از طرفی همزمان با دستور جلسه عزل عزیزی 
خادم، برکناری و عزل ۴ عضو هیات رئیسه هم در دستور 
کار مجمع آتی بوده است. موضوعی که عمده افرادی که 
خواهان این دستور جلسه بودند، به نظر از طرفداران عزیزی 
خادم هستند و احتمالا آن ها از خواسته خود پا پس نخواهند 

کشید.
از سوی دیگر، بررسی صورت های مالی سالیان گذشته و 
بودجه سال مالی آینده فدراسیون که منتهی به جام جهانی 
هم هست و همین طور تقویض برخی اختیارها به سرپرست 
فدراسیون فوتبال از دیگر دستور جلسه های آینده مجمع 
فدراسیون فوتبال بوده است. فدراسیون فوتبال بر اساس 
اساسنامه اش باید سالانه یک مجمع عمومی داشته باشد که 
این مجمع هم از ابتدای سال ۱۴۰۰ تاکنون برگزار نشده است.

مشخصا فعلا درباره آینده برگزاری مجمع عمومی موضع 
قطعی وجود ندارد و سخنگوی هیات رئیسه هم این موضوع 
را منوط به بررسی های آتی کرده است. هنوز کسی نمی داند 
که جلسه آتی به همین شکل و با حذف یک دستور برگزار 
می شود یا این جلسه لغو و بعد از برخی بررسی ها مجدد و با 

دستور کار جدید برگزار خواهد شد؟

ورزشی
بازی با برزیل و آرژانتین بعد از جام جهانی!

استیلی سرپرست تیم ملی فوتبال گفت: شرایط تیم  هایی که می خواهیم بازی کنیم حدود است. قبلا قرار بود در قطر 
اردو بزنیم و با آلبانی و نیوزیلند بازی کنیم اما شرایط جور نشد، ما به طور مستقیم با آرژانتین و برزیل ارتباطی نداشتیم 
و بعدا با شرکت پیچ اینترنشنال که کار  های این دو تیم ملی را انجام می دهد ارتباط پیدا کردیم و قرار است بعد از جام 

جهانی در زمان مناسب با آنها بازی کنیم.

یادداشت

یادداشت

مکث

از خاطره بازی با ذوب آهنِ مقتدرِ قلعه نویی تا شرایط امروزِ سبزها؛

احوالِ ناخوشِ گاندوها با عدم ثبات مدیریتی

کجاست ذوب آهنی که در آسیا افتخار می آفرید؟! چه 
دلایلی سبب شده نمایندگان فوتبال ایران بویژه ذوب آهن در 
چند سال اخیر نتوانسته اند به نتایج بایسته و شایسته ای در 
لیگ قهرمانان آسیا دست پیدا کنند. بارها در این زمینه یادآور 
شدیم که باید در تدوین تقویم سالیانه و متناسب با جدول 
مسابقات داخلی، آسیایی و جهانی دقت بیشتری داشته 
باشیم و برنامه مسابقات داخلی را منطبق با مسابقات 
برون مرزی به اجرا درآوریم تا آثار زیانبار برنامه ریزی های 
نادرست و غیراصولی مسئولین فدراسیون متوجه نمایندگان 
ایران در مراحل گروهی و حدفی نشود، به یقین همه ی ما 
نیک می دانیم که مراحل مقدماتی لیگ قهرمانان آسیا چه 
زمانی آغاز می شود و کی به پایان می رسد، بنابراین برنامه ریزی 
فدراسیون باید به گونه ای باشد تا نمایندگان فوتبال ایران با 
آمادگی مطلوب و تدارک بهتر و بیشتر در این مسابقات 

حضور پیدا کنند.
حال، خاطره بازی های درخشان تیم ذوب آهن در مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا و رقابت های تنگاتنگ باشگاه های آسیا 
در سال ۲۰۱۸ که ذوب آهن اصفهان به عنوان نماینده فوتبال 
ایران در این رقابت های حضور یافت و جزو تیم های شاخص 
قرار داشت و در آن سال عنوان نایب قهرمانی لیگ را هم 
کسب کرد را یادآور می شویم، تا بپردازیم به اصل بحث امروز.
تیم ذوب آهن با هدایت امیر قلعه نویی در اولین هفته 
برابر تیم لوکوموتیو ازبکستان با دو گل به برتری رسید و 
در دومین بازی خانگی میزبان تیم الوحده امارات بود که با 
ارائه یک بازی مقتدرانه با دو گل مرتضی تبریزی به دومین 
پیروزی خود دست پیدا کرد و با ۶ امتیاز در صدر جدول 
گروه خود قرار گرفت و این درحالی بود که می توانست در 

این بازی به گل های زیادی دست پیدا 
کند، به عبارتی باید گفت دو گل زد و 
پنج گل مسلم را نتوانست به ثمر برساند، 
فرصت هایی که در دقیقه ۲ از پاس عرضی 
میلاد فخرالدینی و ضربه کیروش استنلی 
به هدر رفت یا در دقیقه ۴۸ سانتر عالی 
سیدمحمدرضا حسینی از جناح راست 
اوت  راهی  گولسیانی  گئورگی  توسط 
شد، همچنین در دقیقه ۵۶ پاس میلاد 
بختیار  سهمگین  ضربه  با  فخرالدینی 
رحمانی به تیرک افقی اصابت کرد و در 
برگشت کیروش استنلی در کمترین فاصله 

با دروازه الوحده با بی دقتی توپ را از بالای دروازه به بیرون 
فرستاد و در دقیقه ۵۷ میلاد فخرالدینی در یک موقعیت 
استثنایی که دروازه الوحده خالی از دروازه بان بود با اختلاف 
ناچیزی توپ را از کنار دروازه به بیرون فرستاد و بالاخره 
در دقیقه ۶۵ مرتضی تبریزی زننده گل های ذوب آهن که 
بهترین بازیکن این میدان نیز معرفی شد، در شرایطی که 
فقط محمد سالم الشمسی دروازه بان الوحده را پیش رو 
داشت و به راحتی می توانست گل سوم خود و ذوب آهن 
را به ثمر برساند توپ را با ضربه نسبتأ آرامی به جایی فرستاد 
که دروازه بان قرار داشت و در روزی که تمام بازیکنان ذوب 
آهن در فرم ایده آل و آرمانی به سر می بردند و امیر قلعه 
نویی سرمربی با تجربه و کاردان هم تاکتیک بازی تهاجمی 
ارسال توپ از جناحین و پاس های عمقی را در دستور کار 
داشت با استفاده از دفاع آسیب پذیر الوحده بارها می توانست 
در این بازی خانگی به گل های بیشتری دست پیدا کند تا 
با خیالی آسوده تر در امارات مقابل شاگردان لورانیو ریکامپ 

بازی برگشت را برگزار کند.
تیم  ترکیب  بود،  پرستاره ای  تیم  ذوب آهن  سال  آن  در 
نژادمهدی، خالد  ذوب آهن محمدرشید مظاهری، محمد 
شفیعی، حمید بوحمدان،  میلاد فخرالدینی،  قاسم حدادی 
فر،  مهدی رجب زاده کاپیتان با اخلاق و اسطوره تکرار نشدنی 

گئورگی  گولسیانی،  محمدرضا حسینی، ربیع عطا،  بختیار 
رحمانی، کیروش استنلی،  وحید محمدزاده و مرتضی تبریزی 
تشکیل می دادند و امیر قلعه نویی هم سرمربی این تیم بود.
خاطره بازی های ذوب آهن و سپاهانی که دارنده عنوان نایب 
قهرمانی باشگاه های آسیا است هرگز از خاطر هواداران دو 
تیم شایسته اصفهانی محو نخواهد شد بویژه سپاهان که 
لقب توفان زرد آسیا را یدک می کشد که در پایان مسابقات 

لیگ برتر باشگاه های ایران به آن خواهیم پرداخت. 
حال سئوالی که برای نگارنده مطرح است، اینکه چه عواملی 
باعث شده تا تیم ریشه دار ذوب آهن در سال های اخیر و در 
مسابقات لیگ برتر دچار بحران زدگی شده و برای عدم سقوط 
به دسته یک در فصل گذشته به چه کنم چه کنم افتاده بود و 
در بازی های خانگی این فصل هم به نتایج قابل قبولی دست 
پیدا نمی کند تا دل هواداران پرشور و متعصب خود را شاد 
کند؟! به یقین عامل اصلی بحرانی که دامنگیر سبز پوشان 
اصفهانی گردیده ارتباط مستقیم با عدم ثبات مدیریتی و کادر 
رهبری تیم بزرگ دیار زاینده رود دارد که در این سال ها این 
سیاست های غلط ادامه دار شده است! بدون تردید مشکلات 
مالی نیز مزید بر علت شده تا ذوب آهن از روزهای درخشان 
و طلائی خود فاصله خیلی زیادی بگیرد که لازم است 

مسئولان در این مورد بفکر چاره جویی باشند.

اصغر قلندری 
نویسنده و روزنامه نگار

پرسپولیس در روزی که مقهور بازی مقتدرانه و 
زیبای شاگردان محرم نویدکیا شد، تتمه امیدش به 
ماندن در کورس قهرمانی را از دست داد و با شکستِ 
تلخ در سیرجان، حتی جایگاه دومی اش هم در معرض 

تهدید جدی سپاهان اصفهان قرار گرفت!
اما عمده دلیل ناکامی سرخ پوشان در فصل جاری، پرداختن بیش از حد به حواشی از 
سوی ارکان مختلف این باشگاه بود و پرداختن به بهانه ها و بیانیه ها از آغاز فصل، خود 
عامل بازدارنده این تیم از مسیر موفقیت بود و در این بازی بی ثمر از مدیریت باشگاه تا 
سرپرست، سرمربی، مربی، عوامل رسانه ای و بازیکنان همگی نقش ایفا کردند و اخیراً 
نیز معاونت ورزشی جدید باشگاه، نیامده همسو با بقیه دراین مسیر گام نهاده است!
اگر عملکرد ارکان این باشگاه را از ابتدای فصل بررسی کنیم، می بینیم که هرگاه 
با مشکل، کمبود یا عدم نتیجه گیری مواجه می شدند سریع به حاشیه ها متوسل 

می شدند و خود، مشکل را بزرگتر می کردند؛ به جای تلاش منطقی برای رفع آن!
در این میان سرپرست تیم، سرمربی و دستیارش که تجربه کافی حضور در فوتبال 
را دارند به جای ایجاد آرامش و رفع نواقص تیم، بیشتر در آتش حواشی می دمیدند 
و شاید از منظر خویش آن را نوعی حرفه ای گری و سیاس بازی می پنداشتند! آن ها 
در این هنگامه ها، حتی وقتی پای رقیب سنتی هم درمیان نبود؛ سعی می کردند با 
انتقال حاشیه به رقیب از فشار افکار عمومی بکاهند و به نوعی ایرادات غالباً فنی 
خود را مخفی نمایند یا به زعم خود بدین طریق زایل کنند! هرچند از دید خود آن را 
ایجاد جنگ روانی علیه رقبا و به ویژه رقیب دیرینه تلقی می کردند ولی صرف بیجای 
انرژی در این مقوله در طول فصل، باعث شد تا کنون، بهره ای از لیگ برتر، جام حذفی 

و سوپرجام نداشته باشند!

بیانیه نویسی های گاه و بیگاه، مصاحبه هایی با محوریت حواشی به قصد راضی کردن 
هوادار، بهانه جویی های مختلف- علیرغم اینکه خود، شعار قوی تر از بهانه های تان 
باشید را خطاب به رقبا سر می دادند- و اعتراضات مکرر به داوری ها، فدراسیون و 
وزارت ورزش، بخشی از توان این تیم را در بازی های بی ثمر حاشیه ای هدر داد تا امروز 
بدون حتی یک هفته صدرنشینی در لیگ برتر جاری، دست کوتاه از جام های سه گانه، 

اولین فصل قرن جدید را طی کنند و نارضایتی هواداران پرسپولیس را شاهد باشند!
قطعا این وضعیت محصول غرور کاذب و قوی تر نبودن پرسپولیس از بهانه هایش 
است که ثمره آن بازماندن از کسب حتی یک جام و شاید از دست رفتن دومی لیگ 

نیز باشد!

اندرحکایتِ از دست رفتنِ سه جام با »یحیی«؛

... و پرسپولیسی که از بهانه هایش قوی تر نبود!
عبدالله دارابی

نویسنده
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اسکوچیچ: کادر تیم ملی در یکی دو روز آینده تقویت می شود
دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی فوتبال روز گذشته پس از جلسه در فدراسیون فوتبال اظهار داشت: در یکی دو روز آینده 

درباره تقویت کادرفنی اقدام خواهیم کرد و تیم ملی تقویت خواهد شد، بی تردید کانادا بهترین گزینه برای آماده سازی تیم ملی 
در راه جام جهانی قطر است.

ورزشی

سوژه

بی انگیزه و پراشتباه؛
جام ششم چطور از دست 
پرسپولیس و یحیی پرید؟

پرسپولیس با نتایجی که خصوصا در ۵ هفته اخیر گرفت 
قهرمانی ششم را از دست داد تا شاگردان جسور و باانگیزه 
فرهاد مجیدی بعد از ۹ سال جام قهرمانی لیگ برتر را به دست 
بیاورند. در بازی برابر سپاهان پرسپولیس با آگاهی از پیروزی 
استقلال برابر فولاد، وارد سیرجان شد و این بی انگیزگی و 
روحیه ضعیف در عملکرد قرمزها موج می زد. آنها ۲ گل خوردند 
و حتی خوش شانس بودند که در مقاطعی از بازی، بیش از 
این دروازه شان باز نشد. حالا قهرمانی از کف رفته است و 
پرسپولیس باید نگران نایب قهرمانی باشد. استقلال با ۶۳امتیاز 
در صدر جدول قرار گرفته و پرسپولیس ۵۴ امتیازی، سپاهان 
را در ۲امتیازی خود می بیند. سرخ ها در ۳بازی پایانی باید به 
مصاف تراکتور، پدیده و فجرسپاسی بروند. سپاهان هم در این 

۳ هفته با پدیده، فولاد و آلومینیوم اراک رودررو خواهد شد.
اینکه پرسپولیس برخلاف فصول گذشته دنبال تثبیت قهرمانی 
نیست و در هفته های آخر دارد بر سر نایب قهرمانی می جنگد، 
حتما دلایل زیادی دارد. به جرأت می توان گفت پرسپولیس 
یکی از ۲تیم پرمهره این فصل بود. آنها امثال جلال حسینی، 
رامین رضاییان، سعید آقایی، کامیابی نیا، سرلک، عالیشاه، ترابی، 
امیری، پهلوان، عبدی و... را در اختیار داشتند و آشکارا از قهرمان 
امسال پرمهره تر به شمار می رفتند. با این حال به نظر می رسد 
در کنار انبوه مشکلات فنی تیم، تصمیمات اشتباه یحیی 
گل محمدی و همکارانش و همه مصایب ریز و درشت دیگر، 
باید به انگیزه پایین و جاه طلبی ته کشیده سرخ ها هم اشاره کرد.

یحیی باید تیمش را طوری به میدان می فرستاد که همچنان 
مشتاق کسب پیروزی باشد. اگر بازیکنان قدیمی چنین قابلیتی 
را از دست داده بودند، حتما لازم بود نفرات جدید به پیکر تیم 
تزریق شود. این کاری است که گابریل کالدرون در روزهای 
آغازین حضورش در پرسپولیس انجام داد. او می دانست حفظ 
انگیزه در تیمی که ۳ بار پشت سر هم قهرمان شده ساده 
نیست، در نتیجه در تیمش به بهترین ها مجال بازی می داد و 
عجیب نبود که امثال روستایی و عبدی هم به کار گرفته شوند. 
تیم یحیی اما »سیر« بود؛ درست مثل خود این مربی که نگاه 
بی تفاوتش روی سکوهای ورزشگاه سیرجان حالاحالاها از یاد 

نخواهد رفت.
اما شاگردان یحیی گل محمدی در این فصل از تمام تیم های 
حاضر در لیگ گل خورده اند. مساله ای که قطعا دلیل اصلی از 
دست رفتن ششمین قهرمانی متوالی آن ها است. پرسپولیس 
در بازی مقابل سپاهان ۲۰ گرفت اما این ۲۰ یک نمره مردودی 
برای شاگردان یحیی گل محمدی است. در میان تیم های لیگ 
برتری فقط دو تیم سپاهان اصفهان و فجرسپاسی تا قبل از 
هفته بیست وهفتم موفق نشده بودند دروازه پرسپولیس را باز 
کنند. سپاهانی ها که در بازی رفت نتوانسته بود گلی بزنند، در 
بازی برگشت با ۲ گل زده تعداد گل های خورده پرسپولیس 
را به عدد ۲۰ رساند و نامش را از این لیست حذف کرد. حالا 
فجرسپاسی که احتمالا یکی از تیم های سقوط کرده به لیگ 
یک خواهد بود، تنها تیمی است که نتوانسته به پرسپولیس 

گل بزند.
البته این آمار فعلا تا هفته سی ام پابرجا خواهد بود و احتمال 
زیادی وجود دارد که باتوجه به شرایط فعلی پرسپولیس، 
فجری ها هم در آخرین هفته لیگ گل زده به پرسپولیس را 
در کارنامه شان ثبت کنند. اگر این اتفاق بیفتد شاگردان یحیی 
گل محمدی در این فصل از تمام تیم های حاضر در لیگ 
گل خورده اند. مساله ای که قطعا دلیل اصلی از دست رفتن 

ششمین قهرمانی متوالی آن ها است.

صدای رییس اسبق هم در آمد؛

در فدراسیون ژیمناستیک چه خبر بود؟

اظهارات رییس اسبق فدراسیون ژیمناستیک مبنی 
بر جعل امضای وی توسط برخی دست اندرکاران پیشین 
فدراسیون می تواند پرده از بسیاری حقایق و اتفاقات در 
رابطه احمد محتشمی  بردارد. در همین  این مجموعه 
از  یکی  با  گفت وگویی  طی  فدراسیون  اسبق  رییس 
خبرگزاری ها اعلام کرده، دو نفر از مسئولین فدراسیون 
برای اینکه سابقه فعالیت خود در فدراسیون را طولانی 
کنند، قراردادهایی را تنظیم و پای آن مهر و امضای جعلی 
زده اند تا بتوانند از این طریق و با افزایش سال های سنوات 
خدمت مبالغ کلان دریافت کنند. )نقل به مضمون( وی در 
این رابطه تاکید کرده، در زمان مسئولیت من،  اصولا با 
روسای کمیته ها قرارداد بسته نمی شد به همین دلیل 
تنظیم هرگونه قرارداد در این رابطه توسط هر کسی جعلی 

و خلاف واقع است.
بدیهی است اگر موارد ادعایی رییس اسبق فدراسیون تمام 
و کمال منطبق با واقعیت باشد که بنظر می رسد اصل 
موضوع برای دریافت سنوات قابل توجه، خالی از واقعیت 
نیست )گفته می شود در همین راستا احمد محتشمی 
به وزارت ورزش نیز فراخوانده شده است( در این صورت 
یک پرسش به ذهن متبادر می شود مبنی بر اینکه آیا افراد 
خاطی جهت تجمیع سنوات خود، امضای مسئولین بعد 
و قبل از محتشمی یعنی شادروان اکبر گهرخانی و جعفر 
درویش زاده را هم جعل کرده اند یا اینکه برای مسئولیتی 

که در آن دوره ها داشته اند قرار داد بسته بودند؟ 
تردید نمی توان کرد اگر این موارد صحت داشته و تخلف 
به وقوع پیوسته باشد، در آن صورت باید نهادهای نظارتی 
و مسئولین ذی ربط دنبال بقیه ماجرا و مشکلات فراوان 
دیگری باشند که طی چند سال گذشته شایعات آن 
جسته و گریخته از فدراسیون ژیمناستیک به بیرون درز 
می کرد. عده ای از منتقدین، کارشناسان و اهالی رسانه، 
سال ها نسبت به مشکلات متعدد فنی، اجرایی، مدیریتی 
مسئولین وقت  به  یادشده  فدراسیون  حاشیه های  و 
بسا  چه  و  نبود  شنوایی  گوش  اما  می دادند،  هشدار 

توپخانه رسانه ای فدراسیون هر بار با فرافکنی و سهم خواه 
و  پرده پوشی  در  ورزش سعی  این  دلسوزان  جلوه دادن 
کتمان مشکلات می کردند. آنان تا همین چند وقت 
پیش هم  خود را در جایگاه حق نشانده و هر کسی 
را که سخنی بر خلاف سیاست های مدیریتی نادرست 
فدراسیون بر زبان می راند، مورد شماتت و حتی اهانت 

قرار می دادند.
این شیوه مدیریت جنجالی که از ابتدای ورود با کنار 
گذاشتن کلیه کارکنان زحمتکش و با سابقه صحبت از 
ظهور تفکر تازه در فدراسیون، پیاده کردن مدل جهانی 
مدیریت و چابک سازی و تحولات شگرف کرده بود در 
ادامه راه تقریبا با تمام مسئولین دستگاه ورزش سرشاخ 
شد و بی آنکه در چهارچوب تعریف شده حرکت کند، 
اقداماتی انجام داد که مدت ها سوژه محافل ورزش بود. 
تغییر اساسنامه فدراسیون، تاسیس شرکت، ممانعت از 
برگزاری انتخابات فدراسیون در وقت معین، شش ماه 
حضور پس از پایان دوره چهارساله ریاست در مسند قدرت 
و تصمیم گیری و حاشیه های بسیار دیگر که دامنه آن تا 
چندی قبل و پس از روی کار آمدن سرپرست فدراسیون 

و حتی پس از آن ادامه داشت.
اکنون وظیفه سرپرست فدراسیون و نهادهای نظارتی 
است تا بدون مماشات و چشم پوشی تخلفات احتمالی در 

فدراسیون گذشته را بررسی و در صورت احراز، مراتب را به 
مراجع قانونی ارجاع دهند تا آنان در خصوص متخلفین 
تصمیم مقتضی اتخاذ کنند. باید روشن و شفاف مشخص 
شود که طی چند سال گذشته در فدراسیون یادشده چه 
خبر بوده؟ در اینکه به واسطه سیاست های نادرست و 
به  مدیریت هیجانی، چند سال گذشته آسیب جدی 
ورزش ژیمناستیک و جامعه علاقه مندان و زحمتکشان 
این رشته وارد شد، تردید نمی توان کرد. از جمله این 
و  چنددستگی  ایجاد  آن،  بزرگترین  شاید  و  آسیب ها 
دمیدن مداوم در آتش کینه و دشمنی بین تلاشگران این 
ورزش بود. در سایه این نگرش مذموم، عده قابل توجهی 
از نیروهای فعال و توانمند بطور کامل از گردونه خدمت و 
فعالیت خارج شدند و دود این امر در درجه اول به چشم 

ورزش زیبای ژیمناستیک رفت. 
بی گمان، ترمیم گسست های گذشته و رفع اختلافاتی 
که در سایه مدیریت ضعیف و غیرمتعارف بوجود آمد به 
این آسانی میسر نخواهد شد. تلاش و تقلای بسیار باید 
تا بتوان آب رفته را به جوی بازگرداند و بنای تازه ای بر 
ویرانه هایی که در اثر کوتاه نگری از میان رفته استوار کرد. 
رییس آینده ژیمناستیک ابتدا باید نگاه یکسویه توام با 
تبعیض را از فدراسیون بزداید و سپس در فضای اتحاد و 
همدلی که ایجاد می کند چشم انداز آینده را ترسیم کند.

داستان جلد

محمدرضا کاظمی
نویسنده و روزنامه نگار

حسن صانعی پور
نویسنده و تحلیلگر ورزشی

از  سال  بیست ویک 
فوتبال  شدن  حرفه ای 
هنوز  و  می گذرد  ایران 
شدن،  حرفه ای  از  هم 
تنها شماره لاتین پشت پیراهن و مشتی دلار بی ارزش را به یادگار داریم. در این سال ها 
چنانچه به بلوغ و شعور فوتبال از نوع حرفه ای اش نرسیده ایم، لااقل باید با قواعد این رشته 
آشنایی نسبی پیدا کرده باشیم. متاسفانه فوتبال به ظاهر حرفه ای ایران شهرآشوبی برای 
ثروت اندوزان شده، که از مُرَکَب فوتبال، مُرَتَب درآمد را درک کرده و از این عده نباید فوتبال 

پاک و به قولی فوتبال به ما هو فوتبال را انتظار داشت.
در این فوتبال تا فن نباشی محبوب نیستی و انتهای چنین فوتبال پوشالی گروکشی و 
بازی های پلشت پشت پرده است. قهرمانی پاک به این فوتبال نمی آید! رنگ موفقیت این 
فوتبال سبز نیست! آدم های این فوتبال مرد جاده های خاکی هستند!جام های این فوتبال 

طلایی نیست! در این فوتبالِ نا فوتبال، ویترین را باید به هر روش و لطیفه ای پر کرد!؟
»اگر کاسنی تلخ است از بوستان است و اگر عبدالله مجرم است از دوستان.« اگر مجیدی 
بیراهه قهرمانی رفته است حاصل همین فوتبال است. اگر قهرمانی این فصل نامیزان 
است، قهرمانی های گذشته چه وصفی دارد. باید پرسید مسیر قهرمانی درست کدام است؟ 
مدعیان گذشته چرا امسال بیشتر از هر وقتی پریشان شده اند؟ شاید هراس برف زمستان 

آینده و حسرت موقعیت های متصور شده تابستان پیش رو را دارند.
جوانه های امیدی که قبلا با بوق و  کرنا منتشر می شد و گرانی اش را تا سالیان دراز بر سر 
صغیر و  کبیر می کوبیدند، امسال با چند جوان کم ادعا، فوتبالی را سرسبز کرده است که تا 
دیروز شق القمر مدعیان بود. بنظر می رسد گام های آخر قهرمانی تبدیل به ولوله و زلزله ای 
شده که بسیاری را چون برگ ریزان پاییز سرنگون کرده و هنوز هم براین باور هستند که 

اخلاق در فوتبال ایران پایمال شده است.
کدامین اخلاق؟ کدامین مرام؟ لطفا این جام را باور کرده و از تلاش بیهوده بپرهیزید.

این فوتبال چنگی به دل نمی زند؛

»فن« نباشیم »فنی« باشیم
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